

14<sup>th</sup> Assembly of IAMS. August 2016

Contribution of AFOM, the Francophone and Ecumenical Missiological Society, represented by Dr. Marie-Hélène ROBERT, professor of theology at the Catholic University of Lyon, and vice-president of AFOM.

*Study group:*

Theology of Mission

*Theme:* Accounts of people who have converted in a secularized context

*Description:*

In the secularized context of France and the French-speaking regions of Belgium and Switzerland, any call to conversion is often perceived and interpreted as an offence to a person's freedom to have or choose his own convictions. On the contrary, people with a postmodern outlook generally value multiple memberships and religious fluidity, as well as the freedom not to believe, or to be agnostic. However, this same postmodern context carries in itself forces aiming at transforming people's mind-set. There are powerful ideologies that modify their identity with regards to money, pleasure, competition, even though they are not always aware of it. Moreover, when one combats such ideologies, either implicitly or explicitly, one is quickly accused of being a fundamentalist, even though one really wishes to call for positive values. Apparently, there is a complex relation between fundamentalism and secularism, the one seems to foster the other, and vice versa. How can we get out of this infernal couple?

Given this context, we should listen carefully to the accounts of people who have converted, either within Christianity, to a different expression of it, or from the outside to the Christian faith. Their stories witness the vitality of religious practice, built on the freedom to respond to the invitation of divine grace. The theological reflection on these accounts can deepen our understanding and lead to a new approach to conversion in the context of French-speaking countries today. Indeed, it is necessary for the Christian community in a secularized and postmodern society to foster the "counter-values of the Gospel". However, this critical attitude towards secularist ideas and ways of life can be disqualified as a form of fundamentalism, and that will hinder us from entering into a fruitful dialogue with our fellow-citizens. So besides presenting the values of the Gospel, we also need a deeper understanding of what conversion really is, in theological terms and in ecumenical terms. When we link the polarities of the narrative (the

accounts of conversion) and the discursive (the analyses), we will be able to grasp the complexity of these realities.

Contribution de l'AFOM à la 14<sup>e</sup> Assemblée de l'IAMS. Août 2016.

Représentée par Marie-Hélène ROBERT, missiologue, professeur de théologie (Faculté de théologie, UCLy Lyon), vice-présidente de l'AFOM.

### Groupe d'étude : Théologie de la Mission

#### Les récits de convertis dans un contexte sécularisé

Dans le contexte sécularisé de la France et des pays francophones proches (Belgique et Suisse), l'appel à la conversion est souvent ressenti comme une violence faite à la liberté de l'individu. La multi-appartenance et la fluidité sont au contraire vues comme des valeurs, autant que l'agnosticisme, au sein d'un espace traversé par les postmodernités. Ce contexte véhicule pourtant lui-même des forces transformatrices : des idéologies puissantes modifient les identités dans le rapport à l'argent, au plaisir, à la concurrence, sans qu'elles en aient toujours conscience. D'ailleurs ceux qui combattent une telle idéologie, sourde ou déclarée, sont volontiers taxés d'intégristes religieux. Comment sortir de ce couple infernal, où l'intégrisme renforce le sécularisme et où le sécularisme nourrit l'intégrisme, alors qu'il est aussi porteur de valeurs positives ?

Dans ce contexte, des récits de convertis à l'intérieur ou en direction du christianisme témoignent d'une vitalité du religieux quand il prend appui sur la découverte de la liberté dans la réponse à la grâce divine. La réflexion théologique travaillant à partir de ces récits peut alors renouveler l'approche de la conversion dans le contexte francophone sécularisé et postmoderne. En effet, mettre en avant les « contre-valeurs de l'Évangile » est nécessaire mais ne suffit pas pour entrer dans un dialogue fructueux, puisque cette attitude peut être d'emblée dénoncée comme un intégrisme et empêcher le dialogue. Mais un approfondissement théologique et œcuménique de la conversion, où les polarités narratives (récits de conversion) et discursives (analyses) se répondent, permettra de mieux cerner la complexité de ces réalités.